



**ការអនុវត្តកាតព្វកិច្ចអំពីការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាននិងសង្គម
នៅក្នុងវិស័យធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា**

សេចក្តីសង្ខេបគោលនយោបាយ

១. សេចក្តីផ្តើម

វិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុបានដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ និងជាយន្តការមួយក្នុងការជំរុញឱ្យមានកំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព។ ការធានាបាននូវលំហូរសាច់ប្រាក់ និងការធ្វើចរាចរណ៍រូបិយប័ណ្ណជាការកិច្ចសំខាន់ ក្នុងការបង្កើនសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចទាំងជាតិ និងទាំងប្រជាពលរដ្ឋដែលកំពុងប្រកបរបរចិញ្ចឹម ជីវិត។ ការកើនឡើងនូវវត្តមាន និងបរិមាណជាច្រើននៃគ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាជាសក្តិភាពបញ្ជាក់យ៉ាងច្បាស់នូវកំណើនសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ច ក្នុងនោះការកើនឡើងនូវគម្រោងវិនិយោគ ឬគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ទាំងឡាយ ដែលបានស្នើឡើងតាមគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ។ គ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុទាំងនេះជាប្រភពផ្តល់នូវទុនជាចាំបាច់សម្រាប់ការវិនិយោគនានា។ នៅក្នុងទិដ្ឋភាពសេដ្ឋកិច្ច ការផ្តល់កម្ចីទាំងនោះដល់ម្ចាស់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ជាផលវិជ្ជមាន ប៉ុន្តែការព្រួយបារម្ភ និងហានិភ័យមួយចំនួនទៅដល់ធនធានបរិស្ថាន និងសង្គមពីគម្រោងដែលទទួលបានកម្ចីទាំងនោះ ជាទិដ្ឋភាពដោយឡែកដែលចាំបាច់ត្រូវធ្វើការគិតគូរឱ្យបានហ្មត់ចត់។

ស្ថានភាពប៉ះពាល់ទាំងនេះ បានបង្កឱ្យមានអិកាតត្តារវាងប្រជាពលរដ្ឋមូលដ្ឋាន និងគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍។ ជាក់ស្តែងណាស់ ការខូចខាតនានាទៅលើធនធានពីសកម្មភាពរបស់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ ក៏ជាការចូលរួមចំណែកដោយប្រយោលពីគ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុដែលបានផ្តល់កម្ចី។ ជាទូទៅមុនពេលដែលកម្ចីត្រូវបានអនុម័ត ធនាគារបានធ្វើការវាយតម្លៃ និងធ្វើរបាយការណ៍ហិរញ្ញប្បទានអំពីម្ចាស់គម្រោង (ដោយគិតគូរជា

ពិសេសតែទៅលើលទ្ធភាព ឬសមត្ថភាពក្នុងការសងត្រឡប់មកវិញ) ដោយមិនបានធ្វើការវាយតម្លៃ ឬពិចារណាទៅលើផលប៉ះពាល់ ដែលគម្រោងនឹងទទួលបានកម្ចីនោះ អាចបង្កជាហានិភ័យធ្ងន់ធ្ងរដល់មជ្ឈដ្ឋានជុំវិញតំបន់ដែលគម្រោងទាំងនោះតាំងនៅ។ ការខ្វះខាតនូវតម្រូវការពេញលេញអំពីផលប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមនេះ មិនត្រឹមតែធ្វើឱ្យខូចខាតធនធានតែប៉ុណ្ណោះទេ តែថែមទាំងអាចបង្កឱ្យគម្រោងខ្លួនឯងបរាជ័យ និងមិនអាចមានលទ្ធភាពសងត្រឡប់ទៅគ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុ។

តាមរយៈទិន្នន័យក្នុងរបាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំ (២០១៨)¹ របស់ក្រុមហ៊ុនស៊ីប៊ីស៊ី គិតត្រឹមឆ្នាំ២០១៨ ប្រជាពលរដ្ឋសរុបចំនួនប្រមាណជាង ៣លាននាក់ នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាបាននឹងកំពុងមានជាប់កម្ចី ឬឥណទានពីស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុ និងក្នុងទំហំទឹកប្រាក់សរុបចំនួន ២០,៨៥៤លានដុល្លារអាមេរិក។ ក្នុងចំណោមប្រជាពលរដ្ឋទាំងនោះ ស្ត្រីចំនួន ៥៧ភាគរយជាម្ចាស់កម្ចី ឬឥណទានទាំងនោះ។ ១៧ភាគរយនៃម្ចាស់កម្ចីមានទំនាក់ទំនងជាមួយស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុច្រើនជាងមួយ²។

២. អត្ថបទនេះមានគោលបំណង

- បង្ហាញនូវគំនិតគោលនយោបាយ នៅក្នុង វិស័យធនាគារ និងវិស័យបរិស្ថានដែលជំរុញឱ្យមាននូវអភិបាលកិច្ចបរិស្ថានសង្គមល្អ និងធ្វើការស្នើឡើងនូវជម្រើសគោលនយោបាយ និងការប្រតិបត្តិមួយចំនួនសម្រាប់ក្រសួងបរិស្ថាន និងសម្រាប់វិស័យធនាគារក្នុងការធានាឱ្យបាននូវអភិបាលកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព។

¹ ក្រុមហ៊ុនស៊ីប៊ីស៊ី (២០១៨). របាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំ២០១៨។ ក្រុមហ៊ុនក្រេឌីតប្តូរកម្ពុជា, រាជធានីភ្នំពេញ, ប្រទេសកម្ពុជា

² ដ-ង-ដ (ដូចឯកសារដើម)



- លើកឡើងនូវបញ្ហាប្រឈម និងឧត្តមានុវត្តន៍របស់ ធនាគារ ក្នុងជំរុញនូវការអនុវត្តនូវតម្រូវការនៃការ សិក្សាវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន ដល់អតិថិជនរបស់ខ្លួន ក្នុងការទទួលខុសត្រូវសម្រាប់ការ ប្រតិបត្តិទៅលើអភិបាលកិច្ចបរិស្ថាន-សង្គមប្រកប ដោយចីរភាព។
- ធ្វើការផ្សព្វផ្សាយ និងបង្ហាញជូនដល់ភាគីពាក់ព័ន្ធ នានារួមទាំងក្រសួងបរិស្ថាន, ធនាគារជាតិនៃ កម្ពុជា, សមាគមធនាគារនៅកម្ពុជា នូវអនុសាសន៍ សម្រាប់គោលនយោបាយ ក្នុងការជំរុញការវិនិយោគប្រកបដោយសង្គតិភាព និងការទទួលខុសត្រូវខ្ពស់នៅក្នុងវិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុ។

៣. ការពិភាក្សាលើលទ្ធផលសិក្សា

ក្របខ័ណ្ឌគតិយុត្តដែលពាក់ព័ន្ធជាមួយការ សិក្សាវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថានមានដូចជា (១) ច្បាប់ស្តីពីកិច្ចការពារបរិស្ថាន និងការគ្រប់គ្រងធនធាន ធម្មជាតិ ដែលត្រូវបានអនុម័តនិងដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់នៅ ក្នុងឆ្នាំ១៩៩៦, (២) អនុក្រឹត្យលេខ ៧២ អនក្រ.បក ស្តីពីកិច្ចដំណើរការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថានឆ្នាំ ១៩៩៩, (៣) ប្រកាសលេខ ៣៧៦ ប្រក.បស្ថ ស្តីពី គោលការណ៍ណែនាំទូទៅក្នុងការធ្វើរបាយការណ៍វាយ តម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថានដំបូងឆ្នាំ២០០៩, (៤) ប្រកាសលេខ០២១ ប្រក.បស្ថ ស្តីពីចំណាត់ថ្នាក់នៃការ វាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថានសម្រាប់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ ឆ្នាំ២០២០, និង (៥) អនុក្រឹត្យពាក់ព័ន្ធ^៣ ជាមួយនឹង ការបំពុល និងការត្រួតពិនិត្យការបំពុល និងប្រកាសស្តីពី ការដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់នូវកំរិតខ្ពស់នៃការងារសម្រាប់ គម្រោងមួយចំនួន^៤។

នៅក្នុងបរិការណ៍នៃការសិក្សាវាយតម្លៃហេតុ ប៉ះពាល់បរិស្ថាននិងសង្គម បទប្បញ្ញត្តិរបស់ប្រទេស កម្ពុជានៅមិនទាន់មានការយកចិត្តទុកដាក់នៅឡើយទេ ក្នុងការជំរុញការគិតគូរអំពីបញ្ហាបរិស្ថាន និងសង្គម និង កិច្ចការពារធនធានធម្មជាតិនៅក្នុងវិស័យធនាគារ និង

ហិរញ្ញវត្ថុ។ បទប្បញ្ញត្តិដែលបានចែង និងដាក់ឱ្យប្រើ ប្រាស់កន្លងមកនេះ គឺសំដៅសម្រេចកិច្ចការងារ បច្ចេកទេស និងកែលម្អប្រសិទ្ធភាពការងារគ្រប់គ្រងលើ កិច្ចការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់ បរិស្ថាន-សង្គម ដែល មានការណែនាំជាក់លាក់ពីក្រសួងបរិស្ថាន។ មិនមានទេ នូវកថាខណ្ឌណាមួយលើកឡើងនូវតម្រូវការអំពី ឬស្នើ ឡើងនូវការដាក់បញ្ចូល ឬបញ្ជ្រាបការងារវាយតម្លៃនេះ ទៅក្នុងគោលនយោបាយនិងការប្រតិបត្តិរបស់គ្រឹះស្ថាន ធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា។ ចំណុច ខ្លះខាតនេះ ជាសក្ខីភាពបញ្ជាក់នូវភាពចាំបាច់នាពេល បច្ចុប្បន្ននេះក្នុងការរៀបចំគិតគូរ និងចាប់ផ្តើមការយក ចិត្តលើផលប៉ះពាល់បរិស្ថាន សង្គមដែលអាចបង្កឡើង ពីការផ្តល់កម្ចី ឬឥណទានដល់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍។ ស្ថាន ភាពនេះកើតមានដូចគ្នានៅក្នុងវិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញ វត្ថុ ដែលមិនទាន់មានការតម្រូវជាភាគពួកកិច្ចផ្លូវច្បាប់នូវ ការអនុវត្តកិច្ចដំណើរការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមនៅក្នុងការប្រតិបត្តិសេវាធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ ជាពិសេសនៅក្នុងការអនុម័តកម្ចី ឬឥណទានដែលអាច នឹងនាំមកនូវហានិភ័យ ទៅលើធនធាន បរិស្ថាន និងសង្គម។

ការអនុវត្តកន្លងមក បានកត់សំគាល់ថាម្ចាស់ គម្រោង ឬអតិថិជនដែលបានទទួលកម្ចី ឬឥណទានពី ធនាគារអន្តរជាតិ (ដូចជាធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី ធនា គារពិភពលោក ឬសារដើរកម្មហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ) បាន ខិតខំខ្លះខ្លែងក្នុងការសិក្សា និងរៀបចំរបាយការណ៍វាយ តម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន-សង្គម ដើម្បីបំពេញតម្រូវ ការចាំបាច់ដាច់ខាត ក្នុងការបង្ក្រប់លក្ខខណ្ឌពេញសិទ្ធិ របស់ធនាគារទាំងនោះ។ តម្រូវការរបស់ធនាគារទាំង នេះ បានឆ្លុះបញ្ចាំងពីការទទួលស្គាល់នូវក្តីព្រួយបារម្ភ អំពីបញ្ហាបរិស្ថាន-សង្គម និងការអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយ និរន្តរភាពក្នុងរយៈពេលវែង ដែលកំពុងក្លាយជាប្រធាន បទយ៉ាងសកម្មនៅក្នុងបរិបទនៃការអភិវឌ្ឍ។ ការផ្តល់ កម្ចី ឬឥណទានក្នុងទំហំទឹកប្រាក់ណាមួយនោះ អាចឱ្យ អតិថិជន ឬម្ចាស់គម្រោងមានលទ្ធភាពក្នុងការអភិវឌ្ឍ

³ អនុក្រឹត្យស្តីពីការត្រួតពិនិត្យការបំពុលទឹកឆ្នាំ១៩៩៩, អនុក្រឹត្យស្តីពីការត្រួតពិនិត្យការ បំពុលខ្យល់ និងការខានដោយសំឡេងឆ្នាំ២០០០, អនុក្រឹត្យស្តីពីការគ្រប់គ្រងប្រព័ន្ធលូ និងប្រព័ន្ធប្រព្រឹត្តិកម្មទឹកខ្ពកខ្ពស់ឆ្នាំ២០១៧, អនុក្រឹត្យស្តីពីការគ្រប់គ្រងសំរាម និង សំណល់រឹងទីប្រជុំជនឆ្នាំ២០១៥ ជាដើម។

⁴ ដូចជាគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធនិងទេសចរណ៍, វិស័យដំណាក់កសិ- ឧស្សាហកម្ម, គម្រោងបង្កើតរោងចក្រនិងសិប្បកម្ម, គម្រោងអាជីវកម្មខ្សាច់សំណង់ និង ដីល្បាប់ខ្សាច់, គម្រោងអាជីវកម្មស្នូលសំណង់ឆ្នាំ២០១៤។

គម្រោងខ្នាតធំៗមួយចំនួន ដែលអាចបង្កជាហានិភ័យ និងផលប៉ះពាល់ធ្ងន់ធ្ងរទៅលើធនធានបរិស្ថាន និងសង្គមរបស់សហគមន៍ដែលគម្រោងទាំងនោះតាំងនៅ។ ដោយសារហិរញ្ញប្បទានដែលផ្តល់ឱ្យ អតិថិជនមានសមត្ថភាពគ្រប់គ្រាន់ក្នុងការរៀបចំយូសឆាយ, សាងសង់, ប្រើប្រាស់ធនធាន, និងធ្វើប្រតិបត្តិការលើគម្រោងរបស់ខ្លួនក្នុងទ្រង់ទ្រាយធំដែលអាចបង្កជាផលវិបាក ឬប៉ះទង្គិចជាមួយធនធាន និងសកម្មភាពការងារចិញ្ចឹមជីវិតរបស់ប្រជាពលរដ្ឋក្នុង និងជុំវិញតំបន់គម្រោង។

ជាមួយនិងបរិការណ៍ ដែលមានការប្រែប្រួលខ្លាំង ហិរញ្ញប្បទានពីធនាគារបានបង្កើននូវសន្ទុះឧស្សាហកម្មរូបនីយកម្ម, នគរូបនីយកម្ម, កសិកម្ម, និងទេសចរណ៍ជាដើម តាមរយៈគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ដែលពាក់ព័ន្ធ។ សន្ទុះទាំងនោះ បានជំរុញឱ្យមានការប្រែប្រួលដល់ការប្រើប្រាស់ដី និងការតាំងទីលំនៅរបស់មនុស្ស ដោយបង្កើតឱ្យមាននូវឱនភាពបរិមាណ និងគុណភាពទឹកប្រដី, ការថមថយនិងបាត់បង់ដីចម្រុះ, ការទន្ទ្រានតំបន់ព្រៃឈើ, កំណើនការបំពុលបរិស្ថាន, និងផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានទៅលើសុខភាពរបស់មនុស្សជាតិ។ ជាការចាំបាច់ណាស់ដែលគ្រឹះស្ថានធនាគារ នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាគួរចាប់ផ្តើមស្វែងយល់អំពីផលវិបាកនានាពីកម្ចីឬឥណទានទៅលើការខូចខាតគុណភាពបរិស្ថាន និងធនធានសង្គមដើម្បីកាត់បន្ថយហានិភ័យដែលអាចនឹងប៉ះពាល់ត្រឡប់ទៅលើអតិថិជន និងគម្រោងអភិវឌ្ឍរបស់ពួកគេ។

ដោយឡែកនៅក្នុងវិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុមិនមានក្រុមគតិយុត្តណាមួយលើកឡើងនូវការគិតគូរអំពីការពារធនធានបរិស្ថាន និងសង្គមដែលអាចទទួលបាននូវហានិភ័យពីការប្រតិបត្តិសេវាធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជានៅឡើយទេ។ លើកលែងតែ *ក្រុមស្តីពីការប្រតិបត្តិសេវាធនាគារ (ឆ្នាំ២០១៥)* ដែលណែនាំឡើងដោយសមាគមធនាគារនៅកម្ពុជា បាន

⁵ គោលការណ៍មានចំណុចសំខាន់ៗចំនួន ០២ គឺ សមាគមនឹងធ្វើការវាយតម្លៃ និងគ្រប់គ្រងទៅលើហានិភ័យបរិស្ថានដែលពាក់ព័ន្ធជាមួយបម្រែបម្រួលអាកាសធាតុ, ការបំពុល, ការគ្រប់គ្រងសំណល់ និងការការពារនូវធនធានធម្មជាតិដែលងាយរងគ្រោះ។ សមាគមនឹងធ្វើការវាយតម្លៃ និងគ្រប់គ្រងទៅលើហានិភ័យនានាដែលអាចបង្កជាផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានទៅលើប្រជាពលរដ្ឋពិសេសសហគមន៍ជនបទ, កម្មករ, និងជនជាតិដើមភាគតិច, និងមរតកវប្បធម៌មានកាសា វប្បធម៌ ប្រពៃណី និងតំបន់ប្រវត្តិសាស្ត្រផ្សេងៗ។

សេចក្តីសង្ខេបគោលនយោបាយ ការអនុវត្តកាតព្វកិច្ចអំពីការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមនៅក្នុងវិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា

សង្កត់ធ្ងន់អំពីលក្ខណវិនិច្ឆ័យក្នុងការផ្តល់ឥណទានដល់អតិថិជន តាមរយៈគោលការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាព⁵។ ចំណុច ១២.១ បានណែនាំឱ្យធនាគារធ្វើប្រតិបត្តិការដោយប្រុងប្រយ័ត្ន និងហ្មត់ចត់ក្នុងការសិក្សាវាយតម្លៃទៅលើសមត្ថភាពរបស់អតិថិជនក្នុងការទូទាត់សងឥណទានត្រឡប់មកវិញ។ លក្ខណវិនិច្ឆ័យចំនួនប្រាំ⁶ ត្រូវបានដាក់ចេញក្នុងការពិនិត្យលើព័ត៌មាននិងទិន្នន័យ ដើម្បីធ្វើការសិក្សាលើលទ្ធភាពក្នុងទូទាត់សងឥណទាន។ ក្រុមនេះ ក៏ដូចជាលក្ខណវិនិច្ឆ័យសម្រាប់ការវាយតម្លៃមុនផ្តល់ឥណទាន មិនបានសង្កត់ធ្ងន់ ឬគិតគូរអំពីបញ្ហាបរិស្ថាន និងសង្គមដែលអាចជះឥទ្ធិពលទៅលើអាជីវកម្មរបស់អតិថិជន ហើយដែលផលប៉ះពាល់ទាំងនេះអាចនឹងប៉ះទង្គិច និងបន្ថយសមត្ថភាពរបស់អតិថិជន ក្នុងការទូទាត់ឥណទានត្រឡប់ទៅវិញ។ ក្នុង បរិការណ៍នៃការលើកទឹកចិត្តនៅមានកម្រិត, ការប្រកួតប្រជែងទីផ្សារខ្ពស់, និងការយល់ដឹងនៅមានកម្រិតអំពីអត្ថប្រយោជន៍នៃកិច្ចការពារបរិស្ថាន និងសង្គមក្នុងចំណោមបណ្តាប្រតិបត្តិករសេវាធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនិងសាធារណជន គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុនៅមិនទាន់បានអនុវត្តនៅឡើយនូវកាតព្វកិច្ចនៃការសិក្សាវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមសម្រាប់ជាលក្ខខណ្ឌក្នុងអនុម័តកម្ចី។ ឧត្តមានុវត្តន៍អំពីកិច្ចដំណើរការវាយតម្លៃនេះនៅក្នុងវិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុមិនមានទេនៅក្នុងកំឡុងពេលនៃការសិក្សានេះដោយសារក្រសួងបរិស្ថាន ក៏ដូចជាធនាគារជាតិនៃ កម្ពុជា មិនទាន់បានកំណត់ជាតម្រូវការផ្នែកគិតយុត្តសម្រាប់គ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុដែលកំពុងប្រតិបត្តិការនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា។

៤. អនុសាសន៍សំខាន់ៗ៖

- ក្រសួងបរិស្ថានជាមួយនាយកដ្ឋានវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន គួរចាប់ផ្តើមធ្វើការជជែក និងពិភាក្សា

⁶ លក្ខណវិនិច្ឆ័យចំនួនប្រាំរួមមាន (១) ចំណូលនិងការសន្យាហិរញ្ញវត្ថុ, (២) ព័ត៌មាននៃការយល់ដឹងអំពីបញ្ហាហិរញ្ញវត្ថុពីមុនរបស់អតិថិជន, (៣) ព័ត៌មានដែលទទួលបានពីភ្នាក់ងារឥណទានដែលរួមបញ្ចូលទាំងក្រឡឹកប្រាក់កម្ពុជា, (៤) បច្ចេកទេសសិក្សាក្នុងការវាយតម្លៃឥណទាន (ការដាក់ពិន្ទុ), និង (៥) ប្រាតិកោតដែលត្រូវបានផ្តល់ឱ្យ (ប្រសិនបើមាន)។

ជាមួយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ក្នុងការស្វែងរកនូវ ដំណោះស្រាយបែបគោលនយោបាយក្នុងការជំរុញ នូវការអនុវត្តឱ្យមានតម្រូវការអំពីលក្ខខណ្ឌបរិស្ថាន និងសង្គម សម្រាប់ការផ្តល់កម្ចីហិរញ្ញប្បទានរបស់ ធនាគារដល់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ទាំងឡាយ ដែលស្ថិត នៅក្នុងបញ្ជីឧបសម្ព័ន្ធនៃប្រកាសលេខ ០២១ ប្រ.ក ចុះថ្ងៃទី០៣ ខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០២០ ស្តីពីចំណាត់ថ្នាក់ នៃការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន សម្រាប់ គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍។ គោលនយោបាយរួមគ្នាដែលជា ឧទាហរណ៍សម្រាប់អនុសាសន៍ មានរូបភាពដូចជា *ប្រកាសរួមស្តីពីតម្រូវការរបាយការណ៍វាយតម្លៃវាយ តម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាននិងសង្គមសម្រាប់វិស័យ ធនាគារនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា* ជាដើម។

- ជាចំណុចចាប់ផ្តើម និងដើម្បីបង្កភាពងាយស្រួល ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ត្រូវធ្វើការណែនាំជាគោល នយោបាយ (ជាតម្រូវការចាំបាច់) ដល់គ្រឹះស្ថាន ធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុនានាឱ្យធ្វើការអនុវត្តនូវគោល នយោបាយ និងក្រមគតិយុត្តពាក់ព័ន្ធជាមួយកិច្ចការ វាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គម (ជា ពិសេសអនុក្រឹត្យលេខ ៧២, ប្រកាសលេខ ០២១, ០៩២, ១១៦, ១១៨, ១១៩, ១២០, និង៣៧៦) មុនពេលដែលកម្ចី ឬឥណទានត្រូវបានអនុម័ត។ បន្ថែមពីលើនេះ របាយការណ៍អំពីការអនុវត្តនូវ កាតព្វកិច្ចនេះ ត្រូវតែធ្វើជូនធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដើម្បីជាកស្តុតាង និងឯកសារកាលប្បវត្តិ និង សម្រាប់ការត្រួតពិនិត្យតាមដានការប្រតិបត្តិ នៅ ពេលអនាគត។
- ក្រោមជំនួយហិរញ្ញវត្ថុ និងបច្ចេកទេសពីដៃគូ ក្រសួងបរិស្ថានដែលមាននាយកដ្ឋានវាយតម្លៃហេតុ ប៉ះពាល់បរិស្ថានជាសេនាធិការ ត្រូវរៀបចំជាគោល ការណ៍ណែនាំបន្ថែមស្តីពីនីតិវិធី និងបទដ្ឋានស្តង់ដារ ក្នុងការប្រតិបត្តិតម្រូវការ សម្រាប់ការសិក្សាវាយតម្លៃ

ហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន-សង្គមដែលអាចយកទៅអនុ វត្តជាមួយធនាគារនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា។ នីតិវិធី និងបទដ្ឋានស្តង់ដារនេះរួមមានប្រកាសរួមគ្នា (រវាង ក្រសួងបរិស្ថាននិងធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា) ស្តីពី តម្រូវការ លើការសិក្សាវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់ ប រិស្ថានសង្គមនៅក្នុងវិស័យធនាគារ, សៀវភៅណែនាំ អំពីបទដ្ឋានគិតយុត្ត ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងការវាយតម្លៃ ហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន-សង្គម និងនីតិវិធីនៃការត្រួត ពិនិត្យ និងផ្តល់លិខិតឯកភាពលើរបាយការណ៍វាយ តម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គម, ដំណើរការ នៃការចូលរួមជាសាធារណៈ នៅក្នុងការសិក្សាវាយ តម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថានសង្គម, ការអង្កេតតាម ដានបរិស្ថាន, និងទម្រង់កិច្ចការងាររដ្ឋ បាលមួយ ចំនួន (ឧទាហរណ៍ តារាងម៉ាទ្រិកវាយតម្លៃហ្វាស - Rapid Assessment Matric សម្រាប់ការធ្វើចំ ណាត់ថ្នាក់គម្រោងកម្ចីដែលមានហានិភ័យបរិស្ថាន) ដែលអាចជួយសម្រួលដល់ការប្រតិបត្តិរបស់ធនាគារ ក្នុងការអនុវត្តតម្រូវការការសិក្សាវាយតម្លៃហេតុប៉ះ ពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមទៅលើកម្ចីដែលផ្តល់ដល់ អតិថិជន។

- សម្រាប់គោលដៅការពារបរិស្ថាន និងសង្គមយូរ អង្វែង ក្រសួងបរិស្ថាន និងធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាគួរ ធ្វើការណែនាំតាមរយៈគោលនយោបាយ និង ឧបករណ៍អនុវត្តមួយចំនួន (ដូចជាគោលការណ៍ ណែនាំបច្ចេកទេសដែលពាក់ព័ន្ធ) ឱ្យធនាគារដែល បានផ្តល់កម្ចី បន្តតម្រូវឱ្យម្ចាស់កម្ចីរៀបចំនូវប្រព័ន្ធ គ្រប់គ្រងបរិស្ថាន និងសង្គម (ESMS) សម្រាប់ស្ថា ប័នរបស់ខ្លួនក្នុងការធានាបានថាបញ្ហា ឬហានិភ័យ លើបរិស្ថាន និងសង្គមដែលអាចបណ្តាលមកពីការ ប្រើប្រាស់កម្ចីធនាគារនឹងត្រូវបានបញ្ចៀស កាត់ បន្ថយ ឬប៉ះប៉ូវទៅលើការខូចខាតនានាដែលមិន អាចដោះស្រាយបាន។

ការប្រកាស

ទំនាក់ទំនងព័ត៌មានបន្ថែមតាមរយៈ៖
វេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល ស្តីពីកម្ពុជា (THE NGO FORUM ON CAMBODIA)
 ផ្ទះលេខ #៩-១១, ផ្លូវ ៤៧៦, សង្កាត់ទួលទំពូងទី១, រាជធានីភ្នំពេញ, ប្រទេសកម្ពុជា
 ទូរស័ព្ទ៖ ៨៥៥ (០) ២៣ ២១៤ ៤២៩, អ៊ីម៉ែល៖ www.ngoforum.org.kh

